
M a ri u s Stă n esc u :  
• 

, ,Eu cu mine am 

probleme, nu cu It. .  ' '  a 1 1  ••• 

O prietenă a mea care a văzut recent M ... Butterfly - montare în 
care joacă Marius Stănescu - mi-a spus, după încheierea re
prezentaţiei, că a fascinat-o în mod special  u n  amănunt: faptu l că 
spectacolu l  nu dezvă l u ie totul .  Există ceva şi d incolo de ceea ce 
tra nspare la prima mână: "E ca şi cum actori i a r  avea u n  secret între 
ei". La fel se întâmplă şi d ia logând cu Marius Stănescu:  el este mai 
mu lt decât spu ne. Îţi dă senzaţia că sunt gânduri şi stări legate de 
teatru pe care le păstrează n u mai pentru sine. Totuşi, l ucru care te 
stârneşte ca spectator al persoanei l u i , pe măsu ră ce se aprinde în 
d iscuţie, vă lu l  cade şi încep destă inu i ri le. În acele momente, pe 
Marius  Stănescu îl vezi. Însă doa r  temporar, pentru că, imed iat, de 
parcă şi-a r lua seama, actorul se ruşinează ca de o gol iciune şi d is
pare d in  nou, d incolo de u n  abur  imaginar. Atu nci, te simţi ca în 
spectacolu l  pomenit mai sus: de câte ori nu şti i  dacă Butterfiy e 
bărbat sau femeie, ţi-e ciudă pentru ceea ce ţi se ascunde. 
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D in anul li de facultate, ai fost 
angajat ca actor al Teatrului 
Odeon. Ai lucrat cu o parte 

dintre cei mai valoroşi regizori 
români ai  momentului (Vlad Mugur, 
Alexander Hausvater, Mihai Măniu
ţiu, Alexandru Darie, Alexandru 
Dabija). Ai  jucat de la  texte de 
autori clasici (Shakespeare, Gol
doni, Caragiale) până la texte mo
derne (Arrabal) .  Eşti un ales în 
meseria ta. Îţi face plăcere să fii 
apreciat? 
E foarte greu să ai certitudini, ca 
actor. întotdeauna uiţi să faci ceva 
într-un rol, sau îţi dai seama abia mai 
târziu şi atunci te gândeşti: "Mamă, 
dacă ar fi venit acum, la vârsta asta ... ". 
Pe de altă parte, au fost spectacole în 
care, de exemplu, mă aşteptam să 
atrag atenţia oamenilor de teatru, 
criticilor şi publicului. N-a fost aşa. 
Unele roluri importante pentru mine 
nu au fost văzute la fel si din exterior, 
iar cele scoase "cu forcepsul", cu 
bucurii mai mici, dimpotrivă, au fost 
apreciate. 

Cum îţi explici diferenţa dintre felul  
în care vezi tu rolul şi cel în care 
rolul este văzut de ceilalţi? 

� 
Controlul nostru este, întotdeauna, 
regizorul: ochiu l  din afară în care, 
obligatoriu, trebuie să ai încredere. 
Dacă nu, mai bine pleci. Dar, pe 
u rmă, există tot soiu l  de nesin
cronizări. De genul: eu ca actor cred 
în viziunea artistică a regizoru lui ,  
oamenii de teatru din exterior - nu; 
el, regizorul, îmi spune că am făcut 
un lucru important, eu cred la fel, 
pentru că am încredere în regizor, 
însă cei din afară nu observă. 

Şi cum primeşti o asemenea "întâm
plare"? 
Ca atare. Poate (accentuează), am un 
mic orgoliu. Mă bucur întotdeauna 
foarte tare când colegii de breaslă 
mă bagă în seamă. 

Te referi la actori? 
La actori, regizori şi critici. 

Cât de mult contează actorul, în 
realizarea unui spectacol? 
Teatrul le îmbină pe toate. Sunt vino
vaţi ş i actorii, ş i  reg izorul pentru 
copi lu l  pe care îl fac împre-u-nă ! 
(Tonul ii devine din ce în ce mai 
înflăcărat.) Relaţia artistică dintre ei 
este una de dragoste. Dacă nu faci 
amor, nu ies copii. Pe de altă parte, 
dacă cei doi parteneri nu se iubesc, 
nu iese un copil normal. Şi asta se 
vede. Atunci, de vină sunt şi mama, şi 
tatăl .  Şi regizorul, şi actorii. Despre 
noi, actorii, se crede că facem (bine 
sau rău) ce ne spune directorul de 
scenă: "la-o la dreapta, ia-o la stân
ga". Nu suntem pur şi simplu execu
tanţi! Să luăm pe cineva de pe stradă 
şi să vedem dacă joacă la fel! 

Unele dintre spectacolele mari în 
care ai jucat ( ... au pus cătuşe flo
rilor ... , Mincinosul) nu mai sunt pe 
afişul Teatrului Odeon. Cu ce rămâi 
din rolurile tale, care acum sunt 
doar amintire? Unde sunt ele în 
tine, cel din prezent? 
Am citit recent cartea de poezii a 
colegului nostru, Nae l l iescu. Unul 
d intre gânduri le de acolo mi s-a 
părut foarte adevărat: "Îmi tot îngrop 
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pe câte cineva din mine". Noi, actorii, 
trăim înmormântări permanente cu 
personajele pe care le lăsăm în urmă. 
Pentru că sunt făcute din carnea, din 
sângele, din sufletul nostru. 

Oamenii pe care îi scoţi tu la iveală 
seamănă între ei? 
Nu cred. Poate doar prin faptul că îi 
"vieţuiesc" tot eu. Cu cei deja "morţi", 
e mai uşor: fiecare este pe altă alee, 
ca-n cimitir. Dar mai sunt si cei încă 
vii. S-ar putea însă ca, trecând ani i, 
oamenii mei să înceapă să semene. 
Nu ştiu ce trebuie făcut atunci. Vreau 
să aflu pe la optzeci de ani ... 

Să luăm, de exemplu, rolul din M ... 
Butterfly. Cum îl încadrezi între cele
lalte? 
Deocamdată mi-e foarte greu să 
vorbesc despre el. 
E ca şi cum m-ai întreba de ce beau 
apă dimineaţa. Mi-e foarte greu să-ţi 
răspund. Rolu l  ăsta e cum sunt copii i 
nou-născuti. Cu ei trebuie să fi i foarte 
griju l iu . Sunt încă fragi l i .  

Şi totuşi, cum de a ieşit atâta femini
tate dintr-un bărbat? 
Probabil că avem în noi o parte mas
cul ină şi una feminină. Nu se poate să 
nu surprindem asta în gesturi, în ati
tudini. 

Şi tu unde ai "găsit"-o pe Butterfly? 
Nu ştiu. Într-o parte din mine. Mi-am 
adus aminte de iubir i le mele. Le 
vedeam pe ele "privindu-mă" pe 
mine. Ca într-o og lindă. Probabil că 
am încercat să apar, în och i i  l u i  
Gal l imard (celălalt personaj principal 
din piesă - n.n.), cam cum apăreau 
ele, iubirile, în ochii mei. E cu dus şi 
întors. Oricum, până a ajunge aici, eu 
şi Florin Zamfirescu am trecut, întâi, 
n iste bariere de mental itate. Nic i  
unul  dintre noi nu a făcut-o prea 
uşor. Noi doi suntem "normali" (râde). 
Spre exemplu, a fost destul de greu, 
din punct de vedere tehnic, până am 
ajuns să ne atingem, atât cât o facem, 
până când, în c l ipa când mă îm
brăţişează, mă şi sărută, moment în 
care eu pun mâna pe gură --fireşte -, 
iar el mă sărută pe mână. lnsă ne-a 
luat valu l  cu frumuseţea şi dificul
tatea "mărturisirii" pe care o aveam 
de făcut în acest spectacol. Dar si cu 
îndoia la, frica. În mine ele încă e�istă 
şi, de aceea, e foarte greu să vorbesc 
despre personaju l  meu, cu atât mai 
mult cu cât povestea lui e reală. El 
chiar a existat! 

Cum îţi explici că s-a putut întâmpla 
aşa ceva? 
Eu, personal, cred că francezul din rea
litate, Bernard Bouriscot, era "defect" 
de mic, dacă nu şi-a dat seama, timp 
de douăzeci de ani, că trăieşte alături 

de un bărbat. Sigur că aici intră şi rafi
namentul oriental care poate să 
"mintă". Piesa asta şi încearcă: să dea o 
explicaţie faptului real*. 

Într-o bună parte din spectacol, nu 
ai avut nici o replică. Ţi  s-a părut mai 
greu să taci sau să vorbeşti? 
Nu sunt usoare nici una, nici alta. Nu 
pot să  le  pun în  balanţă. (Firesc.) Eu 
am tot tăcut în  spectacole. 

Da, dar aici taci ca o femeie. 
Nu m-am gândit ce e mai greu. Eu, în 
momentul respectiv, încerc să fiu 
Butterfly. 

Şi reuşeşti? 
Să ne înţelegem exact: în spectacol, 
eu sunt un actor chinez care inter
pretează o femeie. Deci, se mai 
adaugă o dedublare. 

E o "dedublare dublă". Era mai sim
plu să fii doar femeie? 
Cum să fie mai simplu? Eu nu fac tra
vesti pentru ca, atunci când vorbesc 
bărbăteşte, toată sala să strige: 
"Aoleu, e bărbat!". E o conventie de
clarată de la început. Poate că, uneori, 
am încercat să par a fi chiar femeie. 
Până la urmă, în spectacol e vorba de 
dragoste. Poţi să iubeşti şi un câine, 
până la disperare. Spui: "E câinele 
meu, nu pot fără el". Iubirea contează. 

Ai înţeles ceva în plus despre femei, 
cu rolul  ăsta? 
Da, probabil că da. Despre femei 
înţeleg întotdeauna ceva nou. 

De exemplu? 
N-am exemple. Sunt lucruri, în viaţă, 
care nu se pot explica. Ele vin pur şi 
simplu. Dacă mă întreabă cineva ce 
m-a învăţat A lexandru Repan, la 
şcoală, eu nu pot să-i răspund decât 
că tot ce ştiu despre actorie este de la 
el. 

Ce-ţi place cel mai mult în meseria 
ta? 
E viaţa mea! 

Dar să spunem că ar fi fost o alegere 
nefericită. 
Nu. Nu se putea. În orice caz, în ceea 
ce mă priveşte, nu. 

Atunci de ce este, dimpotrivă, o 
alegere fericită? 
Nu e nici aşa. Este o întâmplare a 
vietii mele de care mă mir si mă 
bucur că merge aşa cum merge. Am 
dat de cinci ori admitere la Institut. 

Dar ce îţi place în primul rând din 
toată "povestea" asta cu teatrul? 
E viaţa mea, repet. Face parte din 
mine. Probabil că, dacă nu aş mai fi 
actor, aş deveni  i nfractor. Aş fi 

"şchiop", fără o bucată din suflet. E 
punctul meu de echilibru. Meseria 
asta este o mărturisire, nu "hai să 
arătăm ce drăguţi suntem!". O nece
sitate viscerală de a spune ceva, de a 
scăpa de nişte oameni din tine, de 
a-i arăta, a-i "face de ruşine". Ca la 
spovedanie. Iar spectatorii comit o 
mare indiscreţie. Se uită pe gaura 
cheii la nişte oameni care se iubesc. 
Sigur, e o convenţie pe care toată 
lumea o acceptă. 

Şi tu cum îi simţi pe oamenii care 
privesc pe gaura cheii? 
Nu-i simt decât la aplauze. Joc cu 
patru pereţi. Aşa cred eu că este 
teatrul. Sunt situaţii în care spargi 
pereţii, dar asta-i a ltceva. De obicei, 
nu ai cum să mai faci cu ochiul la 
spectatori. Stai între patru pereţi şi 
"faci copii". De-asta-i atât de greu 
după spectacol. 

Chiar, cum e? 
Foarte greu. 

De ce? 
Mă simt gol, în pielea goală. Extrem 
de vulnerabil, extrem de singur. Şi 
mi-e foarte greu să merg acasă. Simt 
nevoia, după ce mă îmbrac în hainele 
mele, să mai stau puţin pe la teatru. 
Aşa, vreo jumătate de oră. Şi să nu 
plec singur, ci cu colegii, cu prietenii . 
Să mă duc undeva, afară, să beau o 
bere şi să mai stau puţin ... Să nu fiu 
s ingur. Oricum, nu pot să dorm. 
Imediat după spectacol adorm mai 
târziu decât în celelalte zile. Nu ştiu 
de ce. E un mister, un miracol. Ştiu 
doar că pe scenă trupul şi sufletul tău 
intră în alt t imp. Atunci totu l  se 
anulează. Dacă eşti bolnav şi te doare 
ceva, nu mai ai nimic. Te doare după. 
E ca o terapie existenţială. Scapi de 
toate mizeriile pe care le vezi afară. 
Dar nu ar trebui, după ce pe scenă ai 
fost rege, să iei metroul. 

Atunci? 
Nu ştiu. Altfel. 

Tu eşti un om a-normal? 
Cred că toţi cei care se ocupă de 
"artisticăra ie" sunt aşa. Suntem 
d iferiţi de oamenii de pe stradă. 
Dovada e clară: a ltcineva, pus pe 
scenă, uită şi cum îl cheamă. 

Şi de ce unii  ca tine nu u ită? 
Probabil că e de la Dumnezeu. Nu 
ştiu ce anume. Dar  nici unul dintre 
noi nu este om normal. Nu că am fi 
nebuni... De aceea şi suntem puţini. 
Altfel, am fi o naţie de actori. 

* N.r. Bernard Bouriscot, auzind de suc
cesul spectacolului, şi-a exprimat 
dorin,ta de a veni la Bucureşti ca să 
vadă M ... Butterfly. 
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og 
Cum rămâne cu actorii slabi? Tu, 
întâmplător, eşti unul bun. Dacă ai 
fi fost mediocru, ţi-ai fi dat seama? 
Cred că da. 
Realizezi că eşti bun? 
Poate, în contact cu receptarea di
rectă a ceea ce ai făcut. 

Cu spectatorii, adică. 
Da. Şi, apoi, vezi ce zic şi alţii care se 
ocupă de meseria asta. Ştii cum e? 
Dacă vine un coleg de-al meu să mă 
vadă într-un spectacol, e foarte greu 
să-I mint că sunt Alioşa din Fraţii 
Karamazov. Atunci, dacă o secundă "îl 
iau de cap" şi crede că eu sunt Alioşa, 
am câştigat. Dar e foarte greu. 

Şi tu îţi dai seama de secunda 
respectivă? 
Nu întotdeauna. Nimeni nu-ţi spune. 

• 

Şi, când îţi spune, te întrebi dacă a 
fost sincer. Simţi, foarte rar. De-aia 
există celălalt ochi, critica. E un al 
doilea control. Sunt mai mu lte "con
troale", după cum vezi, ca să-ţi reglezi 
"mărturisirile". Sigur că, uneori, eu 
pot să spun şi: "Ştiţi ceva, domnilor? 
Mă doare în cot ce anume receptaţi 
voi. Este vorba de carnea şi sângele 
meu pe care le pun pe masă şi spun: 
Aşa iubesc, sufăr sau urăsc eu. Dacă 
vă convine, bine. Dacă nu ... ". Dar ar fi 
o notă de orgol iu neartistic să spun 
asta de-adevăratelea. Sunt mu lţi care 
pretind că nu-i interesează critica. 
Totuşi, nu-i chiar aşa. Adevărul e că 
ne "mănâncă", ne roade ce se scrie 
despre noi. 

Pe tine te ajută în vreun fel? 
Părerile a ltora îţi folosesc dacă ai 

• • • • , 1a Imag1n11 

lucid itatea de a le strânge pe toate 
şi de a trage o concluzie. Asta în
seamnă să te cunoşti foarte bine pe 
tine, ca om şi ca actor. Până la a fi 
artist, e cale lungă. Aud, pe la toate 
postu r i le de televizi une, pe câte 
uni i  care spun: "Noi, artiştii". Păi, 
dacă eu sunt artist, Stefan Iordache 
sau Olga Tudorache

,
ce mai sunt? Ar 

însemna că trebuie să mă las de 
meserie şi să fac ceva nou. Mai este 
până atunci .  E g reu de înţeles: 
teatrul e o luptă permanentă între 
mine şi mine. Nu vreau să fiu mai 
tare ori mai "smecher" decât nu stiu 
care coleg de-al meu. Fiecare 'a re 
locul lu i .  Eu cu mine am probleme, 
nu cu alţ i i .  Sper să nu uit asta toată 
viaţa . 

Mirona Hărăbor 

Rendez-vous V V 

de sarbatoare 
L a 1 50 d e  ani  d e  l a  naştere, 

Eminescu are parte de o atenţie 
deosebită, o dată decretat anul 

2000 "Anul Eminescu". Traditionalul 
festivism - ironizat de către Camelia 
Robe într-un acidulat eseu TV d ifuzat 
pe 1 5  ianuarie - a generat, se pare, o 
întreagă campanie de evocări necon
formiste. Aflate într-o competiţie 
nedeclarată, dar acţionând într-un 
acelaşi spirit comercial, TVR şi ProTV 
şi-au propus o suită de reevaluări, 
dintre care câteva nu pot fi trecute 
cu vederea. 
TVR 1 a programat un film de metraj 
mediu pe care 1-a mediatizat intens, 
sporind aşteptarea criticului "la dato
rie", mai ales că genericul reu nea per
sonalităţi competente în domeniu. 
Urmărind neapărat original itatea, 
Daniela Zeca Buzura şi Dominic 
Dembinski au purces la i lustrarea 
unui ciudat scenariu, esuând însă în 
tentativa de a "dramatiza" articolele 
gazetarului Eminescu. Poetul (Marius 
Stănescu), cu o val iză de recrut şi un 
chip machiat pentru rolul de travestit 
dintr-o piesă aflată atunci în pregă
tire, adastă la propriul loc de veci de 
la Bellu, în vreme ce o contemporană 
admiratoare exaltată (superba l l inca 
Goia) se tăvăleşte prin nămeţi, spre 
hazul real al unor ţigăncuşe din zonă; 
după ce-şi reface fardul şi se piaptă-
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nă, pentru a putea face cu ochiu l  sta
tuilor funerare, continuă să-şi aştepte 
iubitul (Mircea Rusu). Acest rendez
vous de sărbătoare este o bună 
ocazie de a da pe gât câte o duşcă de 
şampanie, nu înainte de a vărsa din 
lichid şi peste mormântul Luceafă
rului ce-i priveşte "nepăsător şi rece". 
Şi, pentru ca umorul involuntar să fie 
perfect, s-a inserat în mod cu totul 
inexplicabil o secvenţă din Aranca, un 
alt film, excelent, al aceluiaşi regizor. 
Tot TVR a scos de la naftal ină un 
recital pe care Rodica Mandache a 
ţinut să şi-1 asume cu orice risc - chiar 
şi cel al denaturării "obiectului" şi 
ridicul izării "subiectu lui" -, luându-se 
de piept, direct, cu ... nebunia (invitat 
inocent, Claudiu Bleont). 
Pe fluxul demitizări i'or la modă, 
ProTV se lansează într-un ambiţios 
proiect, veritabil work in progress: la 
miez de noapte, un moment de ... 
PrOEZIE real izat de o imbatabi lă 
tripletă de creatori - Alexandru 
Darie, Mihai  Măniuţiu, Alexandru 
Dabija - cu actori reputaţi. Timp de 
douăzeci şi două de săptămâni se va 
aduna câte "un minut Eminescu viu 
şi contemporan" pentru un com
pact-disc cu lansarea pe 1 5  iunie. Se 
intenţionează nu o recitare, ci o 
recitire din perspectiva insului oare
care de azi. De exemplu, de luni până 

vineri, "Giossa" a fost redescoperită 
într-o formulă cinetică, având drept 
decor un iversu l  sordid al unei 
încăperi-colivie în care se află prinşi 
în rostire trei indivizi - Maia Mor
genstern, Mircea Albulescu, Dan 
Aşti lean. Coborîndu-se pe tărâmul 
incert al postumelor celor mai ob
scure, este aruncat în arenă un june 
(George lvaşcu) asemeni unui fante 
de obor, de o afectată candoare 
pseudoromantică. Un eşantion de 
vârstă mai înaintată (Ernest Maftei, 
Simona Bondoc, Camelia Zorlescu, 
Mihaela Juvara, Theodor Danetti) 
este promovat într-un gros-plan ce 
accentuează veridicitatea decrepitu
dini i . Această discutabilă si mai ales 
foarte riscantă re lectură în 'sti lu l  recu
perării prin deriziune va atinge - cu 
s iguranţă - şi cote de autentică 
oglindire a capodoperelor. 
Deocamdată, cea mai emoţionantă şi 
pertinentă evocare a geniului  emi
nescian - într-adevăr viu si omenesc 
- s-a produs în aceeaşi em isiune five 
menţionată mai sus, în care Cristian 
Tudor Popescu a schiţat un uluitor 
portret al ziaristu lu i  Eminescu, 
plecând de la o lectură proaspătă şi o 
profesiune de cred inţă comună. 
Aceea de gazetar, de român, de 
cetăţean a l  lumi i .  

Irina Coroiu 
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